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محمد هاشمی:
کابینه پزشکیان فراجناحی است و موفق می شود

محمد هاشــمی، فعال سیاســی اصلاح طلب در خصوص کابینه پیشنهادی 
پزشــکیان در گفتگو با خبرآنلاین، گفت: شناختی از افراد معرفی شده ندارم 
و اظهار نظر هم نمی کنم، چراکه آقای پزشــکیان تشخیص دادند و این افراد 

را معرفی کردند.
وی افزود: دکتر پزشــکیان در ایام تبلیغات انتخاباتی و مناظرات هم می گفت 
که با یک جناح نمی توان کشور را اداره کرد، باید همه با هم باشند. او بر جنبه 
تخصصی و علمی افراد تکیه داشــت و حالا تشخیصش این بود که این افراد را 

معرفی کند.
هاشمی کابینه پزشکیان را با کابینه دولت اول هاشمی رفسنجانی مقایسه کرده 
و می گوید: من کابینه ایشان را با توجه به ترکیبی که دارد؛ فراجناحی می دانم 
نه کابینه حزبی. ما مشابه این کابینه را بعد از جنگ در دولت سازندگی  آقای 

هاشمی دیدیم که ترکیبی فراجناحی داشت.
این چهره اصلاح طلب در ادامه گفت: تجربه کابینه اول ســازندگی هاشــمی 
رفسنجانی، موفق ترین کابینه بود. ما دولت های زیادی داشتیم، ولی آن کابینه 
به لحاظ اقتصادی، فرهنگی، سیاســی دســتاوردهای خوبی داشــت؛ چراکه 
کابینه ای حزبی و جناحــی نبود بلکه فراجناحی بود. بنابراین من معتقدم که 

کابینه پزشکیان هم به مانند کابینه آقای هاشمی موفق خواهد بود.

میرتاج الدینی:
چالش اصلی کابینه، چالش کارآمدی است 

نه جناحی و حزبی
فعال اصولگرا گفت: وفاق ملی در کابینه پیشــنهادی مسعود پزشکیان شکل 
گرفته است. محمدرضا میرتاج الدینی، نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی در 
گفتگو با خبرآنلاین، در خصوص کابینه پیشنهادی دولت چهاردهم گفت: آقای 
پزشکیان تلاش کرد و همانگونه که گفته بود کابینه وفاق ملی از مجموعه های 
مختلف معرفی کرد. ۶۰ درصد از افراد معرفی شــده همان هایی هســتند که 
در شــورای راهبری پیشنهاد شــده بودند و از نفرات اول، دوم یا سوم انتخاب 
شده اند. این فعال اصولگرا به حضور وزرای دولت سیزدهم در کابینه چهاردهم 
اشاره کرد و گفت: چند نفر نیز از کابینه آیت الله شهید رئیسی در میان کابینه 
پیشــنهادی آقای پزشکیان وجود دارد. البته این افراد در دولت ها خیلی تغییر 
پیدا نمی کنند. مثل وزیر دادگستری که پیشنهاد از طرف قوه قضائیه است یا 
وزیر اطلاعات که معمولا موجب ثبات و مســائل امنیتی در کشور است و این 

افراد جناحی و سیاسی نیستند.
وی افزود: از ســوی دیگر، همانگونه که آقای پزشــکیان هم گفته  و از احزاب 
مختلف خواسته بودند تا گزینه های خود را پیشنهاد دهند، بعضی ها را هم از آن 

لیست های مختلف انتخاب کرده است.
میرتاج الدینی با بیان اینکه تصمیم نهایی با نمایندگان است، تصریح کرد: این 
لیست پیشنهادی نمی توانم بگویم که کاملا مطلوب برای خودشان یا دیگران 
اســت، اما در مجموع آقای پزشکیان تلاش کرده است که  قضیه وفاق ملی را 

رعایت کند؛ ولی بررسی نهایی و نظر اصلی با مجلس و نمایندگان است.
این نماینــده مجلس درباره وفاق ملی در کابینه پزشــکیان گفت: وفاق ملی 
شکل گرفته است اما چالش اصلی، چالش کارآمدی در بررسی افراد پیشنهادی 
با مجلس خواهد بود. تا کمیســیون های تخصصــی و نمایندگان از این لحاظ 
مطمئن شــوند فردی که سکاندار وزارت خانه ای می شود، توانایی اداره آن را 

داشته باشد. یعنی چالش گروهی، جناحی یا سیاسی نخواهد بود.
او در پایان درباره اینکه آیا وزرای پیشنهادی از مجلس رأی اعتماد می گیرند 
یا نه، گفت: بررسی کابینه پیشــنهادی در کمیسیون ها آغاز شده است و من 
احتمال می دهم که اکثریت رأی می آورند و البته در همه دولت ها هم اینگونه 

بوده است که اکثریت لیست باقی می ماندند.

احزاب

ظریف: 
هر جا که باشم از پزشکیان و دولتش 

پشتیبانی خواهم کرد
محمدجواد ظریف، رئیس شورای راهبری و معاون راهبردی رئیس جمهوری، 
که چند روز پیش اســتعفا داده بود در توئیتی نوشت: »دقایقی پیش ریاست 
محترم جمهوری بزرگوارانه تماس گرفتند و بســیار لطف فرمودند و گفتگوی 
صمیمانه ای داشــتیم. همان پزشکیانی بود که با افتخار برای ایران به او رأی 
دادیم و همان عزیز صادق ، مردمی و شجاعی که هرجا که باشم از او و دولتش 

پشتیبانی خواهم کرد.«

پیش بینی زیدآبادی از رأی اعتماد مجلس 
به وزرای پیشنهادی

فعال اصلاح طلب نوشــت: تصور من این اســت که کابینۀ پیشــنهادی آقای 
پزشکیان به مجلس بر اساس »توافق« شکل گرفته است.

احمد زیدآبادی فعال سیاسی اصلاح طلب در کانال تلگرامی خود نوشت:»مجلس 
چه خواهد کرد؟

تصور من این اســت که کابینۀ پیشنهادی آقای پزشکیان به مجلس بر اساس 
»توافق« شکل گرفته است.

از ایــن رو، به احتمال بســیار زیاد، تمام آنها از مجلــس رأی اعتماد خواهند 
گرفت و از طیفی که عمدتاً شامل نمایندگان حوزۀ تهران است، جز چند فریاد 

جگرخراش کار خاصی برنخواهد آمد!
اگر این پیش بینی درســت از کار در نیاید، باید در برخی از فرضیاتم نسبت به 

شناخت وضع موجود تجدیدنظر کنم.«

حمایت سلاح ورزی از کابینه پزشکیان
فعال اقتصادی اصلاح طلب و رئیس ســابق اتــاق بازرگانی ایران ضمن دفاع از 

پزشکیان، خواستار صبر مردم و فرصت دادن به دولت شد.
حسین ســلاح ورزی فعال اقتصادی اصلاح طلب و رئیس سابق اتاق بازرگانی 
ایران ضمن دفاع از پزشکیان، خواستار صبر مردم و فرصت دادن به دولت شد. 
حسین سلاح ورزی در ایکس نوشت: »بدترین های کابینه پزشکیان هم یقیناً 
از بهترین های کابینه جلیلی کیلومتر ها فاصله دارند. از منظر کمک به توسعه 

ایران، این بار این »ملت« است که به صبر استراتژیک نیاز دارد.«

سوشیال

جابه جایی ارتش روسیه برای جنگ در کورسک
ادامه از صفحه 1

وال اســتریت ژورنال با اشاره به اینکه اوکراینی ها از زمان سال اول جنگ با 
روسیه موفق به تصرف اراضی چشمگیری نشده بودند از جمله پیام های عملیات 
کی یف در کورســک را افزایش دادن روحیه ســربازان ارتش این کشور بعد از 
تجربه ماه ها جنگ فرسایشــی و شکست های خود در این جنگ و نشان دادن 
این قابلیت خود به متحدانشــان مبنی بر اینکه هنوز قادر به حمله به روسیه 

هستند دانسته  است.
 روزنامه آمریکایی ادعا کرده است: »سربازان روسیه با تسلیحات سبک بعد 
از نفوذ اوکراین از مرز در یک هفته قبل در سطح گسترده ای خودشان را تسلیم 
کردند و زلنسکی در گفتگو با فرمانده ارتشش متذکر شده که این سربازان که 
تعدادشان را صدها تن خوانده می توانند برای مبادله با اوکراینی های بازداشت 

شده در روسیه مورد استفاده قرار بگیرند.«
در ادامه این گزارش نوشــته شــد: ســربازان اوکراینی که روز سه شنبه از 
کورسک در حال بازگشــت بودند گفتند بعد از تلاش برای گسترش عملیات 
خود در این منطقه حالا با ســطح مقاومت بیشتری مواجه هستند. تحلیلگران 
می گویند نیروهای اوکراینی بــرای حفظ کردن روند این حمله خود به دلیل 
تشدید بسیج نیروهای روسیه و طولانی تر شدن مسیرهای پشتیبانی خود در 

خاک این کشور با چالش هایی جدید مواجه خواهند شد. 
از ســوی دیگر وال اســتریت ژورنال تصریح می کند که کی یف با کشاندن 
معدود ســربازان و تجهیــزات نظامــی اش از خطوط مقدم اصلی در شــرق 
اوکرایــن مواضع خود در این خطوط مقدم را تضعیف کرده و در روزهای اخیر 
نیروهای روسیه توانســته اند با تداوم تصرفات به آستانه شهر مهم لجستیکی 

»پوکروفسک« برسند.

تحلیل

نماینده مجلس:
حداقل دو نفر تا اینجای کار 

رای نمی آورند
عضو کمیســیون بهداشــت مجلس گفت گفت: وزیر کار 
ممکن است در صحن رای بیاورد. صحبت هایش کمیسیون 

را قانع کرد و به همین خاطر هم در کمیسیون رای آورد.
روح الله لک علی آبادی نماینده مجلس شورای اسلامی در 
گفت گو با ایلنا، درباره وزرای پیشنهادی دولت چهاردهم، 
گفــت: برخی از وزرا قوی و برخی دیگر ضعیف هســتند. 
بعضی از آن ها از نظر مبانی فکری ایراد دارند و فکرشــان 
با سیســتم، نظام و انقلاب خیلی زاویــه دارد. جا گرفتن 
این افراد در این صندلی ها کار اشــتباهی است. مدیران و 
وزرای قوی هم در میان آن ها هســتند که گذشته از خط 
فکری شــان، واقعا کارشناس هســتند. ما هم همه تلاش  
خودمان را می کنیم که ان شالله یک کابینه قوی بسته شود.
وی افزود: برخی از مدیران اگر حذف شــوند، شاید به نفع 
دولت  آقای پزشــکیان باشــد. امیدوارم یک دولت چابک، 
ســبک و متعهد ایجاد کنیم. مجلــس و دولت باید کمک 
کننــد که این اتفاق بیفتد. وزیر صمت، آموزش و پرورش، 
وزیر کار، بهداشــت و درمان و آموزش عالی و کشــور هم 
بررسی  خواهند شد. وزیر کار یک مشکلی که از نظر سیاسی 
داشــت این بود که در مجلس ششم بوده  است و در بحث 
تحصن و اعتصاب حضور داشتند. یک نامه ای به حضرت آقا 
زدند که به جام زهر معروف شد که از امضاکنندگان آن بود 
ولی ایشــان بعدا صحبت و توجیه کردند و گفتند که من 

نمی دانستم و بعدا جبران کردم.
این عضو کمیســیون بهداشــت مجلس با اشاره به اینکه 
وزیر پیشــنهادی کار از نیروهای وزارت کار بوده و از این 
وزرات خانه آمده است، گفت: این نکته مثبت ایشان است. 
وزیر کار ممکن اســت بــه صورت ناپلئونــی رای بیاورد. 
صحبت هایش کمیســیون را قانع کــرد و به همین خاطر 
در کمیسیون آورد. رای کمیسیون حداقلی بود ولی به هر 
حال رای مثبت به ایشان دادند و احتمالا توضیحات  ایشان 
دوستان را قانع کرده است. ممکن است در صحن هم رای 
بیاورند. وی در پاسخ به این سوال که چند درصد از کابینه 
پیشــنهادی رای اعتماد خواهند گرفت، گفت: به نظر من 

از نوزده نفر، حداقل دو نفر تا اینجای کار رای نمی آورند.

کوچکی نژاد تشریح کرد
احتمال عدم موافقت مجلس با 3 یا ۴ 

نفر از وزرای پیشنهادی

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: رئیس جمهور 
همــواره اینطور بیان می کند که »همه جناح ها را کنار هم 
قرار دهیم«، این حرف، حرف خوبی است اما در اجرا گاهی 

اوقات چنین کابینه هایی دچار اشکال می شوند.
جبار کوچکی نژاد نماینده مردم رشــت در مجلس شورای 
اســلامی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درخصوص ارزیابی 
کابینه معرفی شده از سوی رئیس جمهور، گفت: کابینه ای 
که آقای پزشــکیان معرفی کرده، خودش می گوید کابینه 
وفاق ملی اســت و همواره اینطور بیان می کند که »همه 
جناح ها را کنار هم قــرار دهیم«، این حرف، حرف خوبی 
اســت اما در اجرا گاهی اوقات چنیــن کابینه هایی دچار 

اشکال می شوند.
وی ادامه داد: ایشان می توانست بگوید مثلا تیم فرهنگی، 
تیم اقتصادی یا تیم سیاسی خود را به این صورت چینش 

کردم که همدیگر را قبول دارند.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس خاطرنشان کرد: 
موضوع دیگر این اســت که بعضی افراد در کابینه معرفی 
شده واقعا خوب هستند اما بعضی ها هم در جریان اتفاقات 
سیاســی طی سالیان مختلف دچار مشکل شدند و سوابق 
خوبی ندارند؛ از ســوی دیگر برخی سوابق اجرایی دارند و 

بعضی ها ضعیف هستند. 
کوچکی نژاد خاطرنشان کرد: در مجموع کابینه پیشنهادی 
آقای پزشــکیان، کابینه ای اســت که نه اصولگرایان و نه 
اصلاح طلبــان نمی توانند بیایند و بگویند که این کابینه یا 
این بخش کابینه متعلق به ماست که این ضعف است و به 

نظرم زمینه ساز مشکلاتی در کارها می شود.
وی درخصوص احتمال عدم رأی اعتماد مجلس به افرادی 
از کابینه پیشــنهادی، اظهار داشت: به عقیده من ممکن 
اســت که ۳ تا ۴ نفر از اعضای این فهرســت معرفی شده 

موفق به اخذ رأی اعتماد و حضور در دولت نشوند.

سنگدوینی:
کابینه پیشنهادی تا حدودی 

فراجناحی است
یک نماینده مجلس شــورای اســلامی گفــت: باتوجه به 
شرایطی که در کشور وجود دارد، حتما ورزای پیشنهادی 
باید برنامه داشــته باشــند و حتی بدانند چــه نفراتی را 

می خواهند در وزارت خانه ها چینش دهند.
رمضانعلی ســنگدوینی در گفت وگو با ایلنا، درباره وزرای 
پیشــنهادی از ســوی رئیس جمهور بــرای کابینه دولت 
چهاردهم گفت: بعضی از ورزای پیشنهادی توانمندی دارند 
و برخی دیگر به نظر من آن توانمندی لازم را ندارند. البته 
باید منتظر بمانیم تا در کمیسیون ها برنامه های خودشان 
را مطرح کنند. نماینده گرگان خاطرنشان کرد: باتوجه به 
شرایطی که در کشور وجود دارد، حتما ورزای پیشنهادی 
باید برنامه داشــته باشــند و حتی بدانند چــه نفراتی را 
می خواهند در وزارت خانه ها چینش داشــته باشند و این 

نکته از نکات بسیار حائز اهمیت است. 
وی درباره این که آیا لیســت ارائه شــده از ســوی رئیس 
جمهور فراجناحی بود، گفت: بله؛ یک بخش های از لیست 
فراجناحی بود. بالاخره آقای پزشکیان ۲ نفر از نمایندگان  
مجلــس را وارد کابینه کردند کــه مجلس هم روی این ها 
شناخت دارد این افراد هم باید برنامه های خودشان را ارائه 
دهند و دفاع کنند. سنگدوینی ادامه داد: آقای نوری قزلجه 
برای وزارت جهاد کشــاورزی معرفی شدند، امنیت غذایی 
کشور دست وزارت جهاد کشاورزی است قطعا برنامه های 
ایشان مهم خواهد بود. یا آقای دنیامالی برای وزارت ورزش 
و جوانان معرفی شــدند، آنجا هم وزارت خانه بزرگی است 
زیرا با جوانــان، نوجوانان، قهرمانان و آحــاد مردم که در 
صحنه های قهرمانی و پهلوانی حضور دارند ایشان سر و کار 
دارد و گستردگی بالایی دارد.  سنگدوینی گفت: باز تاکید 
می کنم تنها وزیر نیســت که حضورش در یک وزارت خانه 
مهم باشــد مدیریت افرادی که در داخــل وزارت خانه ها 

چینش می کنند هم بسیار حائز اهمیت است.

مجلس

روز شــنبه نهم تیرماه 1۳۹۲ رســماً 
فرآیند انتخاب وزرا شروع شد. سرعت 
در انتخاب کابینــه و آغاز به کار دولت 
تدبیر و امید اولین هدفگذاری من پس 
تغییر  چون  بود،  ریاســت جمهوری  از 
سیاست ها را بدون تغییر مدیران ناممکن 
نمی خواستم کشور معطل  و  می دانستم 

دولت باشد.
اولیــن وزیــری را کــه قطعی کــردم دکتر 
محمدجواد ظریف بود تا پس از تکمیل نهاد 
دولت اولین برنامه سیاســی دولت هم شروع 
شود. پس از آن در همان روز با دکتر اسحاق 
جهانگیری دیدار کردم و در حالی که احتمالاً 
فکر می کرد بــرای وزارت صمــت )صنعت، 
معدن و تجارت( پیشنهاد شود به او پیشنهاد 
معاونت اول را دادم. این پیشنهاد غیرمنتظره 
بود چون حتی دوســتان آقــای جهانگیری 
پیشــنهاد می کردند ایشان نهایتاً وزیر کشور 
شــوند. پیشــنهادی که جهانگیری از آن ابا 
داشت چون بعید بود مجلس اصولگرا به وزیر 

کشور اصلاح طلب رأی دهد. 
در مورد محمدجواد ظریف هم او را از دوران 
قطعنامــه ۵۹۸ می شــناختم. در مذاکرات 
هســته ای دولت هشــتم هم به قابلیت های 
مذاکراتــی او آگاه بودم. گرچه دکتر ظریف از 
قبل از انتخابات معتقد بود پرونده هســته ای 
ایران لاینحل اســت و در بن بست قرار دارد، 
اما مــن فکر می کردم با تکیه بــر کاردانی و 
کارشناســی و مهارت های فنی و حقوقی او 
می توانم سیاســتگذاری مذاکرات هســته ای 
را تغییر دهم. از ســوی دیگر از رابطه خوب 
ظریف با دفتر رهبــری هم بی اطلاع نبودم و 
در مســائل سیاسی داخلی هم او را معتدل و 

بی طرف می شناختم.
همان روز بــا آقای عباس آخوندی هم دیدار 
کردم. او به تصدی وزارت کشور فکر می کرد 
چــون ســابقه کار در آن را در دوره آقــای 
ناطق نوری داشت، اما از تصدی وزارت مسکن 
ابا داشت چون فکر می کرد که همان دوره ای 

که در این وزارتخانه بوده کافی است.
نه آقای هاشمی سفارش آقای جهانگیری را 
کرده بود، نه آقای ناطق نوری ســفارش آقای 
آخوندی را کرده بود. حتی آنان از انتخاب های 
انتخاب ها  برخی  من شگفت زده می شــدند. 
البته قابل پیش بینــی بود. مانند آقای نجفی 
برای وزارت آمــوزش و پرورش و آقای زنگنه 

برای وزارت نفت ...
البته من هم برای وزارت آموزش و پرورش و 
هم برای وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی دو 
گزینه دیگر را در نظر داشــتم. دو تن از زنان 
ایران که به نظرم شایسته این مقام بودند اما 

به دلایلی این اتفاق نیفتاد.
من اول می خواســتم آقــای ناطق نوری وزیر 

کشور شــود، اما ایشان گفت حوصله مجادله 
با مجلس را نــدارد و اصولاً هیــچ وزارتی و 
هیچ مســئولیتی که با مجلس مواجه شــود 
را قبــول نمی کند. به ویژه وزارت کشــور که 
همه نمایندگان درباره انتخاب بخشــداران و 
فرمانداران و اســتانداران حوزه انتخابیه خود 
نظر دارند و فشار می آوردند. در نهایت با آقای 
ناطق بر ســر مقامات دیگر گفت وگو کردیم 
اما متأســفانه چنان که خواهد آمد سرانجام 
به هیچ نتیجه ای نرســیدیم و ایشــان هیچ 

مسئولیتی را قبول نکردند.
بــا این رایزنی ها فهرســت کابینه تا حدودی 
روشــن شــد و من روز سه شــنبه یازدهم 
تیرماه ۱۳۹۲ در دومین جلســه دونفره پس 
از ریاســت جمهوری با مقام رهبری به دیدار 

آیت الله خامنه ای رفتم.
بعداً خواهم گفت که من می خواستم دولتی 
از مردان و زنان عالی رتبه ای داشــته باشم که 
در دولت های جناحی ۱۶ سال قبل جناحین 
اصلاح طلب و اصولگرا حذف شده بودند و به 
همیــن علت از آقایان ناطق نــوری، علی اکبر 
ولایتی، محمدباقــر قالیباف، محمد فروزنده، 
محمدرضا عــارف، کمال خــرازی و... برای 
تصدی مســئولیت های مختلف در کابینه و 
دولت دعوت کردم. اما هر یک از این گزینه ها 
به عللی ممکن نشــد که ســینه من مخزن 

برخی از این علل ناکامی است.
اولین جلسه گفت وگوی من با رهبری درباره 
وزیــران را می توانم موفــق بخوانم. گرچه در 
انتخــاب برخی وزرا موفق نبــودم اما نه تنها 
تأیید رهبری در انتخاب محمدجواد ظریف را 
به دست آوردم بلکه توانستم پرونده هسته ای 
ایران را از شورای عالی امنیت ملی به وزارت 

امور خارجه منتقل کنم.
در پی فردی بودم کــه در دوره دولت جدید 
بتواند بــا اقتدار و هماهنگی بــا دولت، دبیر 
شورای عالی امنیت ملی باشد. پیشنهاد اولیه 
من آقای ناطق نوری بود و پس از امتناع ایشان 
)که علتــش را توضیح می دهم( آقای محمد 

فروزنده هم این مقام را قبول نکردند.
در نهایت آقای علی شمخانی را پیشنهاد کردم 
که البته در ابتدا رهبری قبول نمی کردند، اما 
با اصرار من »که فکر می کنم نادرســت بود« 
در نهایت پذیرفتند هرچند که پشــیمان هم 
شــدم اما دیگر راه بازگشــت مناسبی وجود 
نداشــت. اگر افرادی مانند آقای ناطق نوری و 
محمد فروزنده پیشــنهاد مرا قبول می کردند 
شاید من هم پرونده را به وزارت امور خارجه 

منتقل نمی کردم.
شــنبه پانزدهــم تیرماه ۹۲ با ســردار عزیز 
جعفری فرمانده کل ســپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی دیدار کردم. او خواستار روابط نزدیک 
دولت و ســپاه بود و من هم که از گذشته با 

نیروهای مســلح مرتبط بودم از این راهبرد 
اســتقبال کردم اما آن را مشروط به پذیرش 
یک واقعیت کــردم و آن واقعیت این بود که 
آقای جعفری تحریکات دوســتانش در سپاه 
علیه من در دوران نامزدی را بپذیرد، دوستانی 
که در خبرگزاری ها و رســانه ها و نشریه ها و 
دیگر نهادهای سپاه مخالف پیروزی من بودند. 
گفتم اول این مســأله را بپذیرید و آنگاه من 
بر گذشته صلوات می فرستم و یک همکاری 

نزدیک را شروع می کنیم.
ســردار جعفری اول از پذیرش این مســأله 
پرهیز داشــت اما وقتی با شواهد و دلایل من 
مواجه شد آن را پذیرفت! من هم گفتم بسیار 
خوب از گذشته عبور می کنیم و به آینده فکر 

می کنیم.
همزمان با این دیدارها بــا مقامات نظامی و 
شــخصیت های اقتصادی روز اول هفته برای 
دومین بــار با آقای محمدرضــا عارف دیدار 
کردم. دیدار اول به تبریک پیروزی و تحلیل 
انتخابات گذشــته بود و در دیــدار دوم به او 
پیشــنهاد تصدی وزارت علوم را دادم. آقای 
عارف البتــه گفت در دولــت کاری را قبول 
نمی کند و هیــچ »وزارتی« را نمی پذیرد و به 
جای خود پیشــنهاد کرد آقای جعفر توفیقی 
وزیر علوم شود. من هم گفتم این پیشنهاد را 

بررسی می کنم.
در مورد دبیر شورای عالی امنیت ملی 

من چهار گزینه را معرفی کردم:
اول. آقــای محمد فروزنده کــه قبول نکرد و 
حتی وقتی من مساله ایشان را حل کردم هم 

زیر بار این پیشنهاد نرفتند.
دوم. آقــای علی اکبر ناطق نوری که اول قبول 
کردند اما بعداً منصرف شــدند با وجود اینکه 

من مشکل مورد نظر ایشان را حل کردم.
سوم. فردی که رهبری نپذیرفتند.

چهــارم. آقای علی شــمخانی که تــا دو بار 
رهبری قبول نکردند و به دلایلی اشاره کردند، 
اما من گفتــم فعلا فردی به عنوان جایگزین 

ندارم و ایشان به ملاحظه من قبول کردند.
جالب اینجاســت که آقای شمخانی هم فکر 
نمی کــرد من ایشــان را معرفــی کنم چون 
دامادشان در جریان انتخابات علیه شخص من 
فعال بود، اما می گفتند دامادش را قبول ندارد 
و با او رابطه ندارد! برای من البته این، مساله 
مهمی نبود. آقای شمخانی را از دوران جنگ 
تحمیلی می شــناختم و در دبیرخانه شورای 
عالی امنیت ملی از همکاران من بود و ضمنا 
او را در جریان اصلی مخالفان من در انتخابات 
نمی دانستم و مرزبندی هایش با افراد تندرو را 
می دانستم. در عین حال که به نظرم با انتخاب 
او می شد عملًا سپاه را – به ویژه کادر قدیمی 
سپاه – به همکاری فراخواند و از دافعه میان 

دولت و سپاه پرهیز کرد.

با همین منطق به آقــای محمدباقر قالیباف 
پیشنهاد کردم معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست شود. ایشان در 
ابتدا این پیشنهاد را قبول کرد، اما گفت منتظر 
تصمیم شورای شهر است و اگر شهردار تهران 
بماند، می تواند بیشتر به دولت کمک کند، اما 
اگر شهردار نشد به هیأت دولت می آید. آقای 
قالیباف ضمناً بدون آنکه من بحثی کنم گفت 
در دوره آینده نامزد ریاست جمهوری نخواهد 

شد!
در نهایت پس از شهردار شدن آقای قالیباف 
خانم معصومه ابتکار که ســابقه ریاست این 
ســازمان را داشت به معاونت رئیس جمهور و 
ریاست حفاظت محیط زیست انتخاب کردم. 
البته اول فکر کردم در صورت پذیرش ریاست 
این سازمان از سوی آقای قالیباف، خانم ابتکار 
را به معاونت علمــی و فناوری رئیس جمهور 
منصوب کنم. اما خانم ابتکار خودش هم مایل 

بود به سازمان محیط زیست بازگردد.
من درباره همه وزارتخانه ها با رهبری مشورت 
کردم. ایشان درباره ۷ وزارتخانه خارجه، کشور، 
دفاع، اطلاعات، ارشاد، علوم و آموزش وپرورش 
نظر جدی داشــتند. غیر از دو وزارت کشور 
و خارجــه درباره ۵ وزارتخانه دیگر در مرحله 
اول به نتیجه نرســیدیم. امــا در مورد بقیه 
وزارتخانه ها ایشــان از آقایان محمود حجتی 
برای وزارت کشاورزی، محمدرضا نعمت زاده 
برای صمــت )صنعت، معــدن و تجارت( و 
چیت چیان بــرای وزارت نیرو تعریف کردند، 
ضمن اینکه فرمودند دخالتی نمی کنم. به هر 
حال هیچ کس از وزیران دولت یازدهم بدون 

مشورت با رهبری به مجلس معرفی نشد. 
بار دیگر برای دعوت از آقای ناطق نوری برای 
حضــور در هیأت دولت تــلاش کردم و به او 
پیشــنهاد کردم مشــاور عالی رئیس جمهور 
شــوند. ایشــان ابتدا قبول کردنــد و درباره 
حوزه اختیارات و مسئولیت ها بحث کردیم و 
حتی حکم ایشان هم نوشته شد. ساختمانی 
هم برای اســتقرار ایشــان در نظر گرفتم. اما 
بــه هنگام اعلام خبــر در تماس رئیس دفتر 
رئیس جمهــور با آقای ناطق ناگهان ایشــان 

اعلام انصراف کرد.
از آن جــا که وزیر اطلاعات حتماً باید با نظر 
مقام رهبری انتخاب شود، آقای سیدمحمود 
علــوی را بــرای این کار معرفی کــردم. او با 
وجود سابقه نمایندگی رهبری در ارتش یک 
بار از سوی شــورای نگهبان برای نمایندگی 
مجلس ردصلاحیت شــده بود و به تعبیری 
دردکشــیده بود؛ به همین علــت در روز ۱۹ 
تیرمــاه ۹۲ وقتی که ایشــان را برای مذاکره 
درباره وزارت اطلاعــات فرا خواندم گفتم آن 
تجربه ردصلاحیت یادت هســت؟ مزه اش را 
که فراموش نکــردی؟ با لبخند به من گفت: 
نه هرگز از یاد نمی برم! گفتم من شــما را به 
وزارت اطلاعات می فرســتم تا جلوی همین 

کارها را بگیری.
روز ۱۸ تیــر ۱۳۹۲ امــا جلســه مهم تری 
هم برگزار شــد: من بــرای دومین بار پس از 
انتخابات به جلســه ســران قوا دعوت شدم. 
جلسه ای که در حضور رهبری برگزار می شد. 
ســاعت ۶ بعدازظهر به جلسه رفتم و بعد از 
آن با محمود احمدی نژاد دچار مجادله شدم. 
محمود احمدی نژاد در آخرین روزهای دولت 
پیشــنهاد کرده بود که ۱۰ میلیــارد دلار از 
صندوق توســعه ملی بــرای تأمین کالاهای 
اساسی برداشت شــود. قبلًا هم رهبری این 
درخواســت رئیس جمهور مســتقر را به من 

منتقل کرده بود و من مخالفت کرده بودم.
در اینجا بود که آن مجادله ســخت میان ما 
رخ داد و احمدی نژاد گفت این برداشــت به 
ســود دولت من هم هســت تا در اول کار با 
کمبود کالاهای اساسی مواجه نشود، اما من 
نمی خواستم این سود به بهای زیان به اقتصاد 

کشور به دست آید.

گفت:  ملی  اعتماد  حزب  ســخنگوی 
قالیباف یک چهره فراگیر ملی اســت 
و در انتخابــات مرحله دوم ریاســت 
جمهوری هم خود و هم تیم او بســیار 
این  بنابراین  ما کمک کردند.  به  بسیار 
خیلی بی انصافی است که بگوییم چون 
مومنی به قالیباف نزدیک است بنابراین 
وزارت کشــور تبدیل به پاشنه آشیل 
دولت خواهد شــد. اصلا چنین چیزی 

درست نیست.
حزب  سخنگوی  جوادی حصار  محمدصادق 
اعتمــاد ملی، درباره اســتعفای محمدجواد 
ظریف از معاونت راهبردی دولت چهاردهم 
و اشاره به اینکه رسایی در توییتی ادعا کرد 
حضور آقای ظریف طبق ماده قانونی استفاده 
از اشخاص در مشاغل حســاس غیرقانونی 
است، گفت: آن ماده قانونی که از سوی آقای 
رسایی مطرح شــده باید رسانه ای شود که 
این قانــون چه می گوید بعد همه ببینند آیا 
تفســیری که از ماده قانونی می شود با نظر 
آقای رســایی یکسان است یا خیر. در بحث 
دوم، اینکه آقای ظریف انصراف دادند، طبیعی 
اســت که آقای ظریف برای کمک کردن به 
آقای پزشکیان آمدند و ماموریت خودشان را 
انجام دادنــد. او، رئیس جمهور را تا پیروزی 
در انتخابات حمایــت کرد و در این پیروزی 
هم بســیار نقش داشــت. الان در مرحله ای 
هستیم که حضور آقای ظریف به طور رسمی 
در کنار آقای پزشکیان حساسیت هایی را به 
وجــود خواهد آورد. او همواره در دســترس 
رئیس جمهور اســت و مشاوره فقط با حکم 
و امضا نیســت. بنابراین آقــای ظریف برای 
تنش زدایی و کاهــش انتقادات انصراف داده 

است.
وی در گفتگو با ایلنا، افزود: از شواهد و قرائن 

برمی آید که آقای ظریف برای کاهش تنش 
در دولت تازه پای آقای پزشکیان این تصمیم 
را گرفته و قطعا این انصراف ناشی از عملکرد 
شورای راهبری نیست. زیرا آن کار تازه ای بود 
و یکی از راهبردهای موفق تجربه شده در این 
دوره بود. بنابراین تصور می کنم دلیل عمده 
استعفا همان توضیحاتی است که خودشان 

در فضای مجازی مطرح کردند.
جوادی حصار در ارزیابی درست بودن استعفا 
در ایــن موقعیت گفت: من بــه اندازه آقای 
ظریف مهارتی در حل مناسبات برون مرزی 
ندارم. اگر ایشــان تشخیص داده که استعفا 
دهد حتما درست بوده است. من به تشخیص 
ایشان احترام می گذارم. آقای ظریف از آقای 
پزشکیان جدا نشده است. مگر آقای ظریف 
زمانی که در کنار آقای پزشکیان کار می کرد 
گفت باید وزیر امور خارجه باشــم که مردم 
به آقای پزشکیان رای دادند؟ مردم به ایجاد 
یک اتفــاق و برای جلوگیری از رخداد اتفاق 
دیگری کمــک کردند. برای پیشــگیری از 
ادامه یک جریان مخرب و برای فراهم آوردن 
شرایطی که کشــور با عقلانیت کشور اداره 
شــود، این اتفاق رخ داد. آقای پزشکیان هم 
عاقلانه رفتار کــرد. اگر آقای عراقچی هم از 
مجلس شورای اســلامی رای بیاورند، همان 
تفکری را پیش خواهند برد که در سیاســت 

خارجی آقای ظریف ما شاهد بودیم. 
وی گفت: آقای ظریف اگر استعفا داده است 
برای پیشگیری از تنش بوده است. حالا این 
تصمیم آقای رئیس جمهور اســت که آن را 
نپذیرد و من در این موقعیت اطلاعی از این 

موضوع ندارم. 
جوادی حصار در ارزیابی انتخاب اســکندر 
مومنی به عنوان وزیر کشــور کابینه رئیس 
جمهــور و اینکه گفته می شــود با توجه به 

نزدیکی او به آقای قالیباف و اهمیت انتخاب 
استانداران و فرمانداران از سوی وزیر کشور، 
این وزارتخانه پاشنه آشیل دولت خواهد شد، 
گفت: اســتانداران به پیشنهاد وزیر کشور و 
رای اعتماد هئیت دولت انتخاب می شــوند 
و آقــای رئیس جمهور به همــراه مجموعه 
معاونین خود در انتخاب استانداران دخالت 
مستقیم دارد. این دغدغه می تواند به صورت 
جدی مطرح و حل شود تا به عنوان دغدغه 

اصلی مطرح نباشد. 
وی افــزود: آقای پزشــکیان با هــر وزیری 
گفت وگو کرده و او را ســنجش کرده و او را 
در نهایت پذیرفته که به عنوان وزیر با او کار 
کند. حتما با آقای مومنی هم این صحبت ها 
را کــرده و آقای مومنی هــم پذیرفتند که 
سیاست های دولت را اجرا کنند. قرار نیست 
وزارت کشور یک جزیره جدا شده از هیئت 
دولت باشد و برای خود کار کند. همه وزرای 
دولت مسئول هستند و باید پاسخگوی رفتار 
خودشان باشند. به نظر من نگرانی جدی در 
این زمینه وجود نــدارد. اینکه بگویند آقای 
مومنی با توجه به ســابقه دوســتی با آقای 
قالیباف معرفی شده یا بگویند در فراجا و ناجا 
سابقه همکاری داشته که او را انتخاب کردند، 
آقای قالیباف یک چهره فراگیر ملی است و 

در انتخابات مرحله دوم ریاست جمهوری هم 
خود و هم تیم او بســیار بسیار به ما کمک 
کردند. بنابراین این خیلی بی انصافی است که 
بگوییم چون آقای مومنی به قالیباف نزدیک 
است بنابراین وزارت کشور تبدیل به پاشنه 
آشیل دولت خواهد شد. اصلا چنین چیزی 
درست نیست.  این فعال سیاسی تصریح کرد: 
بنده شهادت می دهم در دوره دوم انتخابات 
ریاســت جمهوری بسیاری از نیروهای آقای 
قالیباف آمدند به ما کمک کردند. آن ها بین 
آقایان پزشــکیان و جلیلی آقای پزشــکیان 
را انتخاب کردند و هیچ کســی هم زورشان 
نکرد که انتخاب کنید بلکه خودشان انتخاب 
کردند. اگر خودشــان انتخاب کردند با آقای 
پزشکیان کار کنند دلیلی ندارد که کسی به 
آنها چیزی را تحمیل کند. کسانی که چنین 
عقیده ای دارند در جهت تقویت دولت آقای 
پزشکیان کار نمی کنند و می خواهند آن ها را 
از کمک به آقای پزشکیان محروم کنند و این 

اشتباه بزرگی است. 
جــوادی حصار گفت: بالاخره هرکســی که 
انتخاب شود گزینه بهتری هم می تواند وجود 
داشــته باشــد. ما باید به طور نسبی به این 
موضوع نگاه کنیم. باید دید سایر گزینه ها چه 

کسانی بودند.

روایت حسن روحانی از انتخاب کابینه یازدهم

از انتخاب شمخانی پشیمان شدم

راز استعفای ظریف از زبان یک اصلاح طلب


